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DILLUNS
22 DE JUNY DEL 20091,10 y EL PERIÒDIC D’ANDORRA +

EL PERIÓDICO DE CATALUNYA

«L’estela de Luxemburg
i de Suïssa és la bona»

Jaume Bartumeu CAP DE GOVERN

«He fet un govern equilibrat,
reflex de la voluntat de canvi
i de la societat andorrana»

LA COMPOSICIÓ DE L’EXECUTIU

«No veig qui pot assumir
irresponsablement provocar
una situació de bloqueig»

ESPERANÇA AMB L’ESTABILITAT «Si l’IVA del 4% és
suficient per als
ingressos de l’Estat,
no serà del 5,5%»

Bartumeu consulta uns informes, dimecres, durant l’entrevista amb EL PERIÒDIC al seu despatx del Govern. 3Pàgines 4 i 5.

TONY LARA

Els geògrafs del
XIX consideraven
Andorra com una
comarca catalana

CARTOGRAFIA HISTÒRICA Pàgina 16

Les demandes de fallida
de negocis a la Batllia
baixen malgrat la crisi

CINC EMPRESES INSOLVENTS EN AQUEST ANY Pàgina 8

La Carta Comarcal de Font, del 1897. b
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TEMA DEL DIA

Els reptes del mandat
Pàgines 4 i 5

Jaume Bartumeu CAP DE GOVERN

«Estem en la línia dels acords de
França amb Suïssa i Luxemburg»

ENRIC GUINART / IAGO ANDREU*
ANDORRA LA VELLA

TONY LARA

33 Al despatx 8 Bartumeu, dimecres, abans de l’entrevista.

Quan encara no es compleixen dues setmanes des que va agafar les regnes
de l’Executiu, Jaume Bartumeu concedeix a EL PERIÒDIC la primera entrevis-
ta com a cap de Govern. En aquesta llarga conversa repassa els reptes que
haurà d’afrontar al llarg de la legislatura, fent especial èmfasi en els compromi-

sos internacionals i en les reformes internes per modernitzar l’economia i asse-
gurar el benestar. Les relacions amb els seus socis d’Andorra pel Canvi i alguna
turbulència viscuda al si del partit arran de la formació del Govern, també ocu-
pen un lloc destacat a l’entrevista.

«No ens imaginàvem
aquesta desorientació del
funcionariat per manca
d’instruccions i de
motivació»

MAL AMBIENT

«Si amb el 4% n’hi ha
prou per mantenir un
nivell raonable dels
ingressos de l’Estat, no
demanarem el 5,5%»

EL FUTUR IVA

–¿Quines són sensacions després
de dues setmanes al Govern?
–Les primeres sensacions són de
preocupació per la situació de des-
motivació i desorganització amb
què ens hem trobat l’Administra-
ció general. Érem coneixedors i
conscients que la situació no era
bona, que el clima laboral era de-
testable, però no ens pensàvem
que estiguéssim en aquests nivells
de desorientació del funcionariat
per absència d’instruccions i
absència de motivació en el servei
públic. Tot això, però, és recon-
duïble amb força rapidesa. L’Admi-
nistració valora que l’equip de Go-
vern ha vingut aquí a treballar i a
treballar juntament amb els fun-
cionaris. Ho anirem resolent.

–¿S’han trobat amb alguna sor-
presa desagradable pel que fa als
documents?
–Hem tingut ensurts i en tindrem
uns quants, encara, però això és el
propi de l’alternança. Hi havia si-
tuacions que ja no ens agradaven
quan érem l’alternativa de Govern
i ara comprovem que les nostres
discrepàncies amb algunes deci-
sions tenien fonament de causa. Al-
gunes les haurem d’assumir i al-
tres les haurem de reconduir. Ho
farem a poc a poc i també ho fa-
rem públic.

–¿Com és que no hi ha un Minis-
teri de Turisme quan precisament
és un puntal de l’economia?
–Un ministeri específicament per
al turisme, en una configuració
com la que hem heretat, en la qual
es va buidar el Ministeri de Turis-
me de pressupost i personal, seria
un ministeri sense possibilitat real
d’incidència concreta. Entenem
que, com que és un puntal de l’eco-
nomia, s’ha d’inscriure al Ministeri
d’Economia i probablement en els
propers dies anunciarem el nome-
nament d’un secretari d’Estat.

–¿És viable tenir enllestida la nova
fiscalitat a final del 2010?
–Entenc que si hi ha voluntat con-
junta de les forces polítiques pre-
sents al Consell General, tenir en-
llestida la reforma tributària l’any
vinent, no només és viable, sinó
que a més és urgent. És urgent tant

en l’àmbit interior, per desendeutar
l’Estat i continuar prestant els ser-
veis públics que el país necessita,
com per complir amb els nostres
compromisos internacionals. Si vo-
lem avançar en els convenis per
aixecar la doble imposició, hem de
tenir la imposició primer.

–ApC diu que vol un debat tècnic, i
no polític, sobre l’IVA...
–El debat IVA sí o IVA no va quedar
resolt a les eleccions generals i ara el
que hi ha és la necessitat d’arbitrar
tècnicament la implantació de l’IVA.
D’això n’hem estat parlant amb la
Cambra de Comerç. Hem d’ajustar
un bon sistema de recaptació de
l’IVA, per facilitar i no complicar la
vida als empresaris, i després hem
de trobar quina és la taxa de l’im-
post. Nosaltres, si amb el 4% n’hi ha
prou per mantenir un nivell raona-
ble dels ingressos de l’Estat, no de-
manarem el 5,5%. Aquí sí que hi ha
una part tècnica, que és la de fer
unes bones aproximacions. Des de
l’oposició no teníem accés a la
comptabilitat pública, però des de
les institucions i des del Govern és
molt més fàcil refer els càlculs.

–¿Farà l’estudi sobre l’impacte de
l’IVA que demana ApC?
–El Govern té l’obligació, sense que
li demani ningú, de veure quina és
la incidència. Però també té l’obliga-
ció, ja que gestiona les finances
públiques, de cobrir l’eliminació de
l’IMI amb un altre impost indirecte
que no pot ser un altre que un im-
post general, es digui IVA o TVA.

–¿L’INAF podria esdevenir a llarg
termini una mena de banc central?
–El problema d’assimilar l’INAF stric-
to sensu a un banc central és que el
banc central té per definició la ges-
tió d’una moneda i Andorra no té
aquesta moneda. A més, encara no
tenim resolt l’ús, més enllà de l’ús de
facto, de la moneda europea. No es-
tem en condicions d’organitzar un
Banc Central.

–Els assessors del PS advertien
que Andorra no té la xarxa de pro-
tecció que suposa el BCE...
–Aquest és un tema que no el volem
tractar per la via de l’INAF i la xarxa
de bancs centrals, sinó que volem
que formi part del paquet de l’acos-
tament a Europa. En aquest acosta-

ment el Govern haurà de tenir con-
verses amb la Comissió Europea per
trobar solucions a l’endeutament de
l’Estat, cosa que s’ha de fer amb con-
certació amb les entitats financeres
andorranes, que són els prestadors
de crèdit de l’Estat.

–El G-20 va afirmar que l’era del se-
cret bancari s’havia acabat. ¿A An-
dorra també?
–El secret bancari no s’acabarà en
l’Europa que ens serveis de referèn-
cia i mentre no s’acabi en l’Europa
que ens serveix de referència, i estic
parlant de Luxemburg i de Suïssa,
no s’acabarà a Andorra. Nosaltres el
que volem és ser uns bons veïns i
arribar a unes situacions de trans-
parència en allò que se’ns ha dema-
nat i que l’anterior cap de Govern es
va comprometre en la declaració

que va signar a París. És a dir, inter-
canvi d’informació a la demanda de
les administracions tributàries
veïnes sobre situacions concretes de
persones concretes a les quals se’ls
hagi obert un expedient per part de
l’Administració tributària dels seus
països. Això no vol dir l’aixecament
unilateral i total del secret bancari.
Nosaltres estem en la línia dels
acords que aquestes últimes setma-
nes, primer Luxemburg i després
Suïssa, han signat amb l’Administra-
ció francesa.

–¿Com va lora que d ’aquests
acords es desprengui que no hi
haurà retroactivitat?
–És una bona notícia per al sector. El
principi de no-retroactivitat de les
normes és un principi general en
dret, i especialment de les normes
que puguin comportar sancions. Es-
tem estudiant els acords de Luxem-
burg i Suïssa, que són una bona eina
per preparar els acords que volem
signar nosaltres.

–¿Aquests acords van lligats a CDI
o els CDI vindran després?
–En situacions normals hi pot haver
convenis per evitar la doble imposi-
ció amb intercanvi d’informació.
Però en el cas d’Andorra no només
no van lligats, sinó que van total-
ment separats. Primer, pel com-
promís adoptat a París pel cap de
Govern Albert Pintat fruit d’unes
pressions molt clares i d’unes indica-
cions extremadament precises del
president de la República Francesa i
copríncep d’Andorra. I segon, per
què nosaltres no podem començar a
negociar convenis per evitar la doble
imposició si encara no tenim impo-
sició interior.

–El Govern sortint va preparar una
emissió de deute públic. ¿La veu-
rem en els propers anys?
–De tot això en parlarem i en parla-
rem com cal quan tinguem la revi-
sió. Segur que cal trobar solucions al
deute públic i per això parlem
d’acostar-nos a Europa també en
aquesta qüestió. Però mentre no tin-
guem aquesta sortida, és difícil bus-
car un crèdit més enllà de les nos-
tres fronteres, tal com estan els mer-
cats financers internacionals. Veig
complicat aconseguir que una emis-
sió de deute públic sigui assumida
pel mercat andorrà.

DILLUNS
22 DE JUNY DEL 2009 el Periòdic d’Andorra

Tema del dia

4 Connexió a internet: http://www.elperiodicdandorra.net
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33 Explicatiu 8 El cap de Govern respon a les preguntes d’EL PERIÒDIC.

TONY LARA

«Cal canviar l’orientació
que tenia fins ara per
ajudar l’empresariat a
trobar sortides d’Andorra
cap a l’exterior»

OIE / ADI

«Per decret no podrem
convèncer els hotelers de
contractar personal
autòcton si no té la
formació suficient»

QUOTES D’IMMIGRACIÓ

«Tot el que he fet com a
candidat ho fet amb el
mandat d’un comitè
directiu ampliat que es va
fer el 27 d’abril»

DISCREPÀNCIES AL PS

–El PS ha defensat fer primer les
reformes i després l’obertura. ¿Po-
dem esperar obertures parcials si-
multànies a les reformes?
–Nosaltres tenim aquest planteja-
ment sobre la base empírica de cons-
tatar que empreses que vulguin ve-
nir a invertir en un país com és el
nostre el primer que ens demanen
és seguretat jurídica i la pèrdua de
la consideració de paradís fiscal. La
seguretat jurídica l’hem de donar a
l’interior, i falta el desenvolupament
d’algunes normes, i abandonar l’eti-
queta de paradís fiscal vol dir millo-
rar la relació amb Europa i els dos
països veïns. Després d’això és més
fàcil que vingui la inversió estrange-
ra. Bona prova d’això és que la inver-
sió estrangera que havia de venir
amb la llei actual és tan poc signifi-
cativa que el Govern anterior no en
va parlar. Les iniciatives que hagi po-
gut generar l’antiga OIE es compten
amb els dits d’una mà.

–¿Quin és el futur de l’Oficina per a
la Innovació Empresarial?
–Aquest oficina, de pressa i mala-
ment, es va voler transformar en
una societat pública, ADI. Aquesta
societat va començar a funcionar
durant la campanya; va fer una pri-
mera reunió a l’abril i el 15 de maig,
amb un Govern en funcions que ha-
via perdut les eleccions, va conti-
nuar treballant com si no hi hagués
un canvi. Va treballar des de l’equi-
vocació de voler preconstituir una
orientació per al Govern que havia
d’arribar. Aquí també cal donar un
cop de timó: l’època dels deliris de
grandesa s’ha acabat i Andorra no
està en condicions, per la seva petite-
sa geogràfica, per la migradesa dels
seus recursos públics, de pretendre
organitzar cimeres per organitzar el
futur del món i ni tan sols el futur
d’Europa. Nosaltres hem de treba-
llar per ajudar l’empresariat a tro-
bar sortides d’Andorra cap a l’exte-
rior i aquesta oficina haurà de treba-
llar en aquesta línia. Cal canviar
l’orientació que tenia fins ara.

–¿Hi haurà més implicació de la
CEA i la Cambra en el projecte?
–Volem la implicació dels agents
econòmics en iniciatives com aques-
ta, perquè si no es poden convertir
en laboratoris d’idees de difícil apli-
cació a la realitat del dia a dia.

–¿En què es concretarà el pla de
xoc contra l’atur?
–Parlaré amb ApC d’aquesta qüestió,
perquè el mateix concepte pla de
xoc és una aportació del president
del Grup Parlamentari d’ApC, Euse-
bi Nomen. Volem recollir la propos-
ta i tirar-la endavant de comú acord.

–¿Algunes mesures tindran més
durada que el pla de xoc?
–Hem de treballar perquè aquestes
mesures vagin lligades a una reacti-
vació econòmica. Si no hi ha reacti-
vació en paral.lel, pal.liarem situa-
cions immediates però no resol-
drem la problemàtica.

–¿Quina política d’immigració im-
pulsarà el seu Govern?

–Cal revisar el sistema de quotes tal
com està plantejat, però no crec que
això es pugui tractar separadament
del pla contra l’atur. Per decret no
podrem convèncer els hotelers, per
exemple, de contractar personal
autòcton, entre altres coses perquè
potser el personal autòcton no té la
formació suficient.

–¿En què es concretarà el nou re-
glament de prestacions socials?
–Això ho han de tractar els grups
parlamentaris al Consell General. El
pacte que tenim amb ApC i la volun-
tat del nostre grup parlamentari és
desenvolupar una sèrie de textos le-
gals i la reforma o el complement de
reforma de la Seguretat Social i de
les prestacions en pot ser un. Per
contra, ens hem trobat amb una si-
tuació, que intuíem, que és que el
Govern ha d’assistir, i no ho ha fet, a
la CASS en les modificacions de tex-
tos arran de la nova normativa. Al fe-
brer el president de la CASS es va di-
rigir al Ministeri de Benestar amb
una llarga llista de coses per modifi-
car, però no va obtenir resposta. Pro-
perament la ministra de Sanitat i jo
ens reunirem amb el president de la
CASS per tractar aquesta qüestió.

–¿Hi haurà reglaments no enllestits
quan entri en vigor la nova llei?
–Espero que no. Hem de lamentar
que avui queda molta feina per fer,
però queden alguns mesos per fer-la.

–¿Quina televisió pública vol?
–Cal una televisió local de qualitat,
amb un criteri molt clar de pluralis-
me en el tractament de la informa-
ció i que, a més, serveixi d’eina d’in-
tegració cultural.

–¿Insistirà en la reforma de la llei de
l’Audiovisual?
–És una reforma necessària, però els
grups parlamentaris marcaran les
seves prioritats. El que sí que farem
és gestionar diferent, i per tant mi-
llor, els diners que es destinen a la
societat RTVASA.

–¿L’associació amb la UE busca
que Andorra tingui els beneficis de
ser membre sense les càrregues
massa gravoses de ser-ho?
–Aquesta és la clau de la negociació,
però també és veritat que Brussel.les
acostuma a donar llargs períodes
d’adaptació, però la paraula excep-
ció la tenen esborrada del vocabula-
ri. Difícilment aconseguirem gaires
excepcions. Liechtenstein va aconse-
guir un període transitori llarg, però
no una excepció, pel que fa a la lliu-
re circulació de persones. I aquest és
un dels temes que als microestats
europeus ens condiciona molt les re-
lacions plenes amb la UE. La lliber-
tat de circulació i establiment dese-
quilibraria un país com el nostre, ja
força desequilibrat.

–¿Quina incidència pot tenir en els
seus plans la majoria de centredre-
ta del Parlament Europeu?
–L’acostament que plantegem amb
Europa és essencialment econòmic,
sense voler oblidar les qüestions so-
cials que són més de l’àmbit del
Consell d’Europa. Crec que comissa-
ris amics d’Andorra, per dir-ho
col.loquialment, en tindrem en tot
el ventall de l’espectre europeu. El
copríncep Sarkozy ens ha dit i repe-
tit, i en la carta que em va adreçar
després de ser escollit pel Consell Ge-
neral m’ho va tornar a dir, que ens
ajudarà en les nostres relacions amb
la UE. Això no vol dir que a nosal-
tres, que som membres del Partit
dels Socialistes Europeus, ens hauria
agradat que el PS hagués tingut uns
millors resultats a Europa.

–¿Com quedarà l’actual acord de
cooperació en el nou marc?
–Aquest acord de cooperació està
molt buit de contingut i la part de
contingut que té no la van saber
aprofitar perquè es podia haver ob-
tingut algun acord Interreg en el pla
2007-2012 en temes de comunica-
ció. Si hi ha un altre acord, aquest
supera i assumeix l’acord de coope-
ració. No cal denunciar l’acord de
cooperació, que ja quedaria extingit.

–¿L’amenaça del bloqueig continua
viva tot i l’acord amb ApC?
–El bloqueig no porta a enlloc i An-
dorra té molts problemes. Des del
Govern estem treballant totes les ho-
res que cal per trobar-hi solucions.
No veig qui pot assumir irresponsa-
blement provocar una situació de
bloqueig. Si algú s’equivoca i ho fa,
haurà d’assumir les conseqüències
polítiques. Nosaltres en l’anterior le-
gislatura no ens vam plantejar anar
a situacions de bloqueig; el que sí
vam fer és plantejar l’alternança.
Això és el que ha de fer una oposició
responsable; la resta pot servir per
omplir cròniques polítiques, però
això no servirà de res als ciutadans,
més preocupats per la situació

econòmica que no pas pels jocs
parlamentaris.

–¿Té por que el PS governi per fer
els canvis necessaris i després el
pèndol torni durant molts anys a
les files conservadores?
–En un discurs d’un debat d’orien-
tació política de la legislatura pas-
sada, parlant de la fallida tècnica
de les finances públiques, ja vaig
dir que semblava que el Govern an-
terior estigués practicant una es-
tratègia coneguda en altres llocs
d’Europa que és deixar que el cen-
treesquerra hagi de resoldre una si-
tuació complicada, però que ho ha-
gi de fer en la pitjor de les cir-
cumstàncies i que, per tant, no pu-
gui obtenir un reconeixement
públic immediat de la feina feta a
les eleccions. ¿Ens pot passar? Tot
és possible, però si treballem i fem
el que hem de fer sabrem explicar
als ciutadans com ens hem trobat
aquesta casa i quines propostes
hem plantejat per sortir-nos-en.

–No feia ni una setmana que eren
al Govern i ja hi havia veus críti-
ques al partit contra el fet de com
s’havia format l’Executiu.
–D’això en vam parlar al comitè di-
rectiu, perquè el PS té els seus òr-
gans de govern i de debat. Tot el
que jo he fet com a candidat ho fet
amb un mandat del comitè direc-
tiu, un comitè directiu ampliat a
moltes altres persones que es va fer
el 27 d’abril. Tothom és lliure de
discrepar del que es decideix en
una reunió i de no compartir la
composició de l’equip de Govern.
El que ha de constituir l’equip és
qui l’ha d’encapçalar i crec que he
fet un govern equilibrat, que és un
bon reflex de la societat andorrana
i de la voluntat de canvi majo-
ritàriament expressat per la ciuta-
dania el 26 d’abril.

–¿Quin perfil hauria de tenir la no-
va executiva sorgida del congrés
del setembre?
–És d’hora per parlar d’això. Pri-
mer cal una bona comunicació,
com fins ara, entre el grup parla-
mentari i la direcció del partit. I se-
gon, els que estem en la responsa-
bilitat de governar hem de treba-
llar agafats de la mà amb el Grup
parlamentari i hem de saber que
seguim fidels a les orientacions
que van permetre la redacció del
programa 2009.

–¿No és el millor moment pels de-
bats ideològics o programàtics?
–Els partits estan fets per debatre i
més un partit com el nostre que
permet que tothom pugui presen-
tar ponències, cosa que no passa
en la resta de part i ts social -
demòcrates. El debat programàtic,
però, el vam fer abans, i no crec
que el nostre programa es pugui
desenvolupar en una sola legislatu-
ra ni tan sols tenint majoria abso-
luta. Tenim majoria relativa i hem
de modular la defensa del nostre
programa als acords a què arribem
amb la resta de forces. H
*politica@andorra.elperiodico.com


